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D66 Grondbeleid 122 Grex Is de afwaardering van 
Skoatterwâld in deze cijfers 
verwerkt? 

Nee, die komt nog, als de raad daartoe besluit. 
De raad heeft een principekeuze gemaakt en nu 
is het aan Sportstad om dat financieel helder te 
krijgen. Later moet de raad nog een besluit 
nemen waarin dat geëffectueerd wordt. 

D66 Grondbeleid Sportstad gaat op zoek naar 
sponsoren en financiële 
dekking. Dat komt in een 
voorstel terug in de raad en 
dan pas wordt de afboeking op 
de grex gedaan. Dat kan nog 
fluctueren met de grondprijs 
van de komende jaren? 

Dat is juist. 
Het kan ook zijn dat de accountant volgend jaar 
zegt dat we al een eerste aanzet moeten doen, 
omdat – als je het raadsbesluit strikt leest – er 
eigenlijk geen weg terug is. Dat komt in de 
themarekening 2023 terug. 

D66 Algemeen 10 Minder ambtelijke 
inzet projecten. 

€ 217.000 is behaald omdat er 
minder ambtelijke inzet op 
projecten is gedaan. Wat voor 
soort projecten zijn dat? 
Waren er minder trajecten, is 
er effectiever gewerkt of komt 
het door personeelstekort?

Wat bekend is, is dat er minder is uitgegeven 
aan incidentele projecten. Het zou kunnen zijn 
dat dit door personeelstekort komt. Dit moet 
worden nagekeken. 

D66 Algemeen 10 De achterliggende delen – de 
meevaller in de 
decembercirculaire – is dat dit 
geld? 

Dat is niet duidelijk, waarschijnlijk niet. Bekeken 
wordt of incidentele middelen vanuit het Rijk, 
waaraan veel regels zijn verbonden, ingezet 
kunnen worden voor circulaire economie. Bij 
circulair is er geen structurele personele inzet. 
Vanuit incidentele middelen wordt geprobeerd 
zaken op te starten, maar om daarmee door te 
kunnen moet een oplossing worden gezocht. 
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D66 Algemeen Dat zou om dit jaar gaan. 
Geldt dit ook voor de strategie 
bodem en ondergrond? Vorig 
jaar was daar geen capaciteit 
voor, maar de urgentie loopt 
wel op.  

Dat is nog steeds zo. Via het MJP wordt wel 
structurele capaciteit gevraagd, maar we lopen 
achter in het gehele ruimtelijk beleid. 

D66 Algemeen Het zit dan met name in 
capaciteit en niet in middelen? 

Het gaat om middelen voor de capaciteit. 

D66 Algemeen Is er geen formatie 
beschikbaar of is het lastig in 
te vullen? 

Er is geen formatie beschikbaar. Ervaren 
mensen zijn moeilijk te vinden. Inzetten op 
opleiden van jonge mensen is wel mogelijk, 
maar de structurele middelen zijn er niet. 

D66 Algemeen Structurele middelen wil je 
borgen in de 
meerjarenplanning, maar zijn 
er dit jaar incidentele 
middelen nodig om al op te 
starten? 

We kunnen niet alles doen. Als je nu opstart, is 
het de vraag of er volgend jaar voldoende 
middelen beschikbaar zijn om ermee verder te 
gaan. Vraagstukken over bijvoorbeeld Lelylijn, 
Oranjewoud en veenweidegebied vragen om een 
visie op economische gebied. 
Ook voor het actualiseren en etaleren van de 
omgevingsvisie is geen capaciteit. 

SP Algemeen Capaciteit Hoeveel fte zou hiervoor nodig 
zijn? 

Voor dit fysiek beleid liggen bij het MJP twee 
aanvragen voor in totaal 4 fte. Dat is exclusief 
specialisten op wonen. Omdat er te weinig 
mensen zijn, wordt voor het maken van beleid 
voor in het omgevingsplan extern ingehuurd. 

SP Algemeen Kun je mensen daarvoor niet 
krijgen of niet zoeken i.v.m. 
financiën?

Het begint bij geld om het te betalen. Daarom 
wordt ingezet op het opleiden van jongeren en 
zorgen voor goed werkgeverschap. Als 
gemeente wil je niet alles door Rijk en provincie 
laten bepalen, maar ook je eigen beleid laten 
horen. Idealiter wil je ook inwoners daarbij 
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betrekken. Het is noodzaak op fysiek domein op 
strategisch niveau een visie te hebben en niet 
alleen ad hoc te reageren op zaken. 

GL Algemeen Wat speelt er vanuit de 
organisatie? 

Het personele aspect is een belangrijk issue. Er 
is een grote opgave in het fysieke domein. We 
kunnen daarin te weinig vooruitkijken omdat 
daarvoor geen capaciteit is. Er worden mensen 
ingehuurd en nog steeds kunnen we veel niet 
doen. Aan het eind van het jaar is het geld 
daarvoor op. Daarover hebben we grote zorgen. 
Wel proberen we jonge mensen zelf op te 
leiden. 

GL Algemeen Hoe verhoudt zich dit tot 
omringende gemeenten? 

In alle gemeenten in heel Nederland is 
achterstand in het gehele ruimtelijk domein. 
Vraagstukken zijn te groot en ruimtes zijn te 
klein. Omringende gemeenten hebben meer 
adviseurs wonen of maken daar ruimte voor vrij. 
Maar de opgave voor Heerenveen is groter en 
complexer. Vraag is ook wat te doen als de 
Lelylijn komt; moet de gemeente zich dan nog 
steeds richten op logistiek? Veel beleid is van 
vóór corona, vóór de plannen voor de Lelylijn. 
Economisch beleid zou je moeten herzien om te 
kijken wat passend is in de tijd. 
Energievraagstukken die er al waren werden 
a.g.v. de oorlog groter. Dit alles is niet 
ingecalculeerd en er is geen geld voor. Ad hoc 
vraagstukken nemen ook veel tijd in beslag. 
Vergeleken met andere gemeenten werkt 
Heerenveen veel met incidenteel geld.



Informatiemarkt Technische vragen jaarrekening 2022 info-sessie 22 mei 2023

Tafel 3 - Samen met inwoners, wonen en leven, werken en ondernemen, toekomstbestendig en duurzaam 

Fractie Thema /
Paragraaf

Blz. Onderwerp Vraag Antwoord

Waar zou de raad op kunnen 
insteken?

Als de middelen er niet zijn, heeft dit gevolgen 
voor de capaciteit. Structureel geld is nodig. 

HL Algemeen Wat kan de raad betekenen?  Op hoofdlijnen: de Rijksoverheid stelt de 
gemeente voor opgaven die we onmogelijk 
kunnen doen. In het fysieke domein is het 
belangrijk visie te ontwikkelen. We zijn goed in 
het hier en nu, waarbij veel incidenteel geld 
wordt ingezet. Er is echter te weinig capaciteit 
om visie/beleid te maken voor de lange termijn 
en de gemeente loopt daarin achter. De 
overheid wil dat de gemeente meer regie 
neemt. Daartoe moet je als gemeente wel in 
staat zijn. 

HL Algemeen Gehoord wordt visie en 
capaciteit; kan de raad daar 
iets betekenen? 

Er wordt nu veel incidenteel geld ingezet. Maar 
men is meer gebaat bij structurele middelen.
Ook voor projecten, strategie maken, enz.  

CU Samen met 
Inwoners

17 Gelden De gelden zijn niet helemaal 
opgebruikt. Wordt er gewacht 
tot mensen komen met 
ideeën?
Als het geld niet gebruikt 
wordt, is het dan weg?  

De vraag is of het hier gaat over de regiodeal 
zelf of het regiofonds. Die vraag zal nog worden 
gesteld aan de afdeling financiën. Enkele weken 
geleden is een brief gestuurd over het 
regiofonds. Er zijn twee extra tenders 
bijgekomen en er wordt veel gedaan om de 
beschikbaarheid onder de aandacht te brengen. 
Er zijn al vijf of zes aanvragen binnen. Daarbij is 
er uitgebreide ondersteuning door het 
projectbureau Streekwurk. Vaak kan vanuit een 
aanvraag IMF (Iepen Mienskip Fûns) ook een 
regionale aanvraag worden gedaan. 

PvdA Samen met 
inwoners

17 Plattelandsbeleid en 
wijkmanagement

Van de begrote € 8 ton is 
eigenlijk maar ¼ deel 
gebruikt.  

Het heeft er deels mee te maken dat de gelden 
van de post regiofonds en DOM’s zijn 
doorgeschoven naar volgend jaar. De 5 DOM’s 
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hebben vanaf 2021 vier jaar tijd om € 25.000 
procesgeld en € 15.000 voor procesbegeleiding 
uit te geven. Er zijn nu 3 DOM’s van start; het 
geld wordt bewaard om later nog te kunnen 
uitgeven. De raadsleden zijn onlangs per brief 
geïnformeerd over extra tenders. Verwacht 
wordt dat dorpen uit het geld kunnen halen wat 
ze nodig hebben. Mocht het geld niet helemaal 
op zijn, dan gaat 50% van het restant naar het 
Rijk en 50% terug naar de provincie, want het 
zijn subsidies.  

PvdA Samen met 
inwoners

Werk en het aantal 
fte’s

Er staat dat mensen worden 
ingehuurd. Wat merken de 
ambtenaren daarvan? 

Een derde van de mensen uit het team moet 
worden ingehuurd (wonen en leven/algemeen 
fysiek beleid enz.), omdat er structureel te 
weinig mensen zijn. Er worden ook jonge 
mensen aangenomen die we intern opleiden. 
Maar er is veel meer werk en daar zijn geen 
structurele middelen voor. Voor dit jaar is het 
incidenteel ingevuld, maar hoe het vervolg is, is 
niet bekend. Dit is bij MJP2 aangegeven. 

PvdA Samen met 
inwoners

Zijn daarom bepaalde 
werkzaamheden niet 
uitgevoerd? 

Ja, er zijn te weinig mensen voor.

PvdA Samen met 
inwoners

Zijn mensen niet te vinden? Is 
bekend of er gemeenten zijn 
waar de krapte minder groot 
is? 

M.b.t. woonbeleid speelt dit in geheel 
Nederland. De sollicitanten kunnen kiezen uit 
banen. Bij structurele vacatures richt men zich 
nu op jonge mensen die net van de universiteit 
komen en die opleiden. Mensen met ervaring 
zijn er nauwelijks en ze zijn te duur om in te 
huren. Daarnaast is er een behoorlijke toename 
van opgaven, ook vanuit het Rijk. 
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CU Wonen en leven 32 Duurzaamheid 
gemeentelijke 
gebouwen

Hoe gaat het met 
ontwikkelingen betreffende 
het gemeentehuis?

De gemeente is bezig met het zoeken van de 
bouwmanager. Dit is een Europese aanbesteding 
en dat duurt lang. Na de zomer kan een 
bouwmanager worden gecontracteerd. Die moet 
dan een architect selecteren; eveneens 
Europees. Na december van dit jaar kan worden 
gestart met het ontwerpen.

CU Wonen en leven Vergeleken met het landelijk 
beeld (indicatoren) zijn er in 
Heerenveen veel woningen 
gebouwd. Verwacht men dat 
in de appartementen bij Thialf 
voor topsporters ook veel 
topsporters komen wonen? 

Er zijn prognoses gemaakt, in samenwerking 
met Centrum Topsport. De verwachting is dat de 
80 appartementen allemaal verhuurd gaan 
worden. Het zijn studio’s met 
gemeenschappelijke leefruimtes. Verhuur gaat 
via het CTO. 

CU Wonen en leven Het terrein bij Jongbloed, daar 
gaat nu ook gebouwd worden?

Ja, daar komen vooral woningen voor midden- 
en hoog segment. Met de dalende prijzen op de 
woningmarkt is het spannend of het vol komt. 
Het is de vraag of het nog betaalbaar is, ook 
gezien de stijgende bouwkosten.  

CDA Wonen en leven 40-
42

Veiligheid en boa’s Komt het niet invullen van 
boa-vacatures doordat ze niet 
te vinden zijn? 

Boa’s zijn inderdaad heel lastig te vinden. Dit is 
een landelijk issue. Mocht er extra geld voor 
komen, dan zou een aandachtspunt zijn hoe dat 
team op te bouwen naar een stabiel team. 

CDA Wonen en leven Komen ze van hier of kun je 
extern inhuren?  

Beide. Er wordt vooral gekeken naar 
competenties, want ze zijn het gezicht van de 
gemeente. De gemeente is in overleg met Firda 
om een pool te creëren. Deze pool wordt  
constant met stagiaires aangevuld.
Het capaciteitsprobleem geldt voor alle 
vakgebieden op het gebied van ruimte.
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CDA Wonen en Leven 47 Ambtelijke inzet 
gaswinning

Wat is de reden van 
nauwelijks ambtelijke inzet op 
het dossier gaswinning? Wat is 
er nog aan gaswinning in de 
gemeente?

Er waren weinig aanvragen. Aanvragen waren 
meer buiten de gemeente, waarbij wel winning 
is onder de gemeente. Inzet was daar op de 
hoogte te zijn en ook om indien nodig te kunnen 
communiceren met bewoners. Er waren weinig 
ontwikkelingen.

CDA Wonen en Leven Worden die nog wel verwacht?  Daarin is geen inzicht, maar men denkt van 
niet. Er zijn externe factoren die de gasprijzen 
beïnvloeden; die hebben we niet in de hand. 

CDA Wonen en Leven 48 Subsidies Europa Waar is dit terug te vinden? Hoe dit in de jaarrekening is opgenomen is niet 
precies te zeggen. In samenwerking met de 
provincie kijken we hoe Europese subsidies 
gestimuleerd en mogelijk binnengehaald kunnen 
worden. EuropaPact Fryslân is de samenwerking 
in de provincie waaraan de gemeente bijdraagt 
door formatie beschikbaar te stellen om het 
proces op gang te helpen en vorm te geven. 
Vorig jaar is voor twee jaar geld beschikbaar 
gesteld en een collega aangetrokken die een 
plan maakt om te bekijken hoe projecten zo 
voorbereid kunnen worden, dat ze in 
aanmerking komen voor Europese subsidies. De 
fracties zijn daar onlangs over bijgepraat. 
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FNP Wonen en leven 32, 
38

Implementatie 
Omgevingswet

Is men al bezig met de 
voorbereiding voor de nieuwe 
manier? 

De gemeente is aan het experimenteren met de 
werking van de nieuwe omgevingswet. DSO is 
een van de factoren waardoor dit vertraagd is. 
Het doortesten van dat onderdeel is nog niet 
rond. Het eigen backoffice-systeem gaat dit jaar 
wel operationeel. Het huidige Omgevingsloket 
(OLO) zit niet in het DSO. Straks moet op een 
andere – veilige – manier informatie bij de 
aanvraag worden gevoegd; dat kan niet meer 
via OLO. 

FNP Wonen en leven Beoordeling wordt dan nog 
steeds door een externe 
gedaan? 

Dat hangt van het vakgebied af. De gemeente 
heeft ook de eigen specialisten voor bepaalde 
onderwerpen. 

FNP Wonen en leven 38 Omgevingsvisie Zit de welstandsnota in de 
omgevingsvisie?  

In de visie nog niet, in het omgevingsplan later 
wel. De welstandsnota kunnen we tot 2028-
2029 laten staan, voordat het wordt 
geïmplementeerd in het omgevingsplan. Tot 
2029 is er tijd alle bestemmingsplannen om te 
zetten naar omgevingsplannen.  

FNP Wonen en leven Deze week komt er meer informatie over hoe de 
welstandsnota in elkaar zit, ook in relatie met 
omgevingsplannen. Er is veel ingezet op 
projecten, het hier en nu. De gemeente ligt door 
krapte in bemensing echter achter op actualiteit 
van beleid. Ook nieuwe thema’s vragen 
aandacht. 

PvdA Wonen en leven 32 Centrumontwikkeling Dit lijkt er goed uit te zien in 
de jaarrekening. Kapitaallast: 
ligt dit op schema? 

Als het gaat om de investering, dan liggen we 
op schema, maar de flexibele rentecomponent 
maakt het wel spannend. Dit geldt voor alle 
investeringen die we doen. 
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PvdA Wonen en leven 40 Heerenveen beter 
bereikbaar

Is in de beloofde gelden ook 
een stuk inflatie meegekomen 
vanuit de provincie? 

Er is geen geld bij gekomen. 

SP Wonen en leven 38 Uitwerking Didam-
arrest  

Hoeveel last heeft men 
hiervan? 

We hebben er wel last van. Je wilt aan de ene 
kant versnellen met o.a. woningbouw, maar dat 
gaat niet zo simpel. Nu moeten we zelf de 
spelregels bepalen, dan tenderen. Vervolgens 
kan daarop worden ingeschreven en daarna 
volgt het ontwikkelen. Door personeelskrapte is 
dit extra lastig. Bij grote plannen moet veel 
inzet van tevoren worden gepleegd, voordat dit 
tot realisatie leidt. Het kost veel extra tijd en 
gaat ten koste van de snelheid.  

SP Wonen en leven Het klinkt als een 
aanbesteding.

Dat is het ook. Het is op zich wel goed; met 
name voor grotere projecten is dit een uitdaging 
om een goede prijs en kwaliteit te krijgen. 
Echter voor kleine projecten geeft dit extra 
kosten en kost het veel extra tijd. 

SP Wonen en leven 40 Busstation Is er ook nagedacht om het 
busstation te verplaatsen? 

Over het verplaatsen van het station zelf zijn 
gesprekken gevoerd. Dit heeft nog niet geleid 
tot een uitkomst. Er zijn veel factoren (o.a. 
verbinding bus- met treinstation) waarmee 
rekening gehouden moet worden en elke minuut 
bustijd is erg kostbaar op jaarbasis. Er wordt 
wel gekeken of evt. de busremise ooit op een 
andere plek kan. Stel dat de Lelylijn komt, waar 
moet dan het busstation? 

VVD Wonen en leven 33 Veiligheidsdomein Er zijn veel ontwikkelingen en 
de gemeente wil inspelen op 
deze veranderingen. Hoe 
verhoudt dit zich tot de 

De scenario’s zijn in de commissie geweest. Wat 
we nu kunnen doen is het basisscenario. Met de 
huidige capaciteit kunnen we mondjesmaat 
invulling geven aan ambities. Scenario 2 zit in 
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begroting en verantwoording 
in de themarekening?

het MJP. Er zijn veel opgaven die op de 
gemeente afkomen. Alles kan niet, dus er 
moeten keuzes worden gemaakt. 

VVD Wonen en leven 40 Bereikbaarheid A32 Vermeld is: projectinvestering 
en kapitaallasten zijn 
opgenomen in de begroting. 
Wanneer dit is uitgewerkt …. 
Wat moet er worden 
uitgewerkt? Projectinvestering 
of bestek? 

Tekstueel klopt het niet. Het gaat hier om het 
bestek. De gunning gaat in juli plaatsvinden. 

VVD Wonen en Leven 46 Grondexploitaties Wat was de reden dat de 
afwikkeling van de 
overeenkomst m.b.t. de 
voormalige melkfabriek 
Aldeboarn doorschoof?  

We moesten formeel de grond nog goedkeuren 
voor we wilden overnemen. Daarom is het een 
jaar uitgesteld. 

VVD Wonen en Leven 46 Grondexploitaties Hoe houdbaar is het resultaat 
van de grondexploitatie? Er is 
verschil met wat onlangs is 
besproken met het 
grondbedrijf.  

Economie is een lastig punt. In het kader van de 
risicoanalyse zijn grotere risico’s opgenomen 
dan voorheen. Het is moeilijk te voorspellen hoe 
het de komende jaren gaat met de stijgende 
rente, wel of niet dalende prijzen, enz. 

FNP Werken en 
Ondernemen

51-
54

Europa N.a.v. informatie kreeg men 
het idee dat vanuit een 
totaalplaatje geprobeerd 
wordt dieper te gaan. Is het 
niet beter dit vanuit het 
raadsakkoord op te pakken en 
dan te kijken wat de 
mogelijkheden zijn? 

Het is en-en. Vanuit Europa wordt gekeken 
waarop we kunnen aanhaken en vanuit 
projecten die lopen wordt bekeken hoe dit aan 
te pakken, zodat aangehaakt kan worden bij 
Europese thema’s en daarop verder gebouwd. 
Op dit moment is het nog in de startfase. In 
ieder geval moet het grote verhaal bij collega’s 
bekend worden. Qua bewustwording, hoe werkt 
het, waar moet je aan denken. De informatie 
werd gegeven vanuit de provinciale aanpak de 
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gemeente in, maar het kan ook andersom. Waar 
mogelijkheden zijn, zullen die worden benut. 

VVD Werken en 
ondernemen

50 Werken en 
ondernemen

Opmerking: ‘fatsoenlijk werk’ 
komt niet terug in dit 
onderdeel.

Dat klopt; de opzet van deze themarekening is 
nog op oude manier gedaan. Werk en inkomen 
zit bij MO, wat niet wegneemt dat we vanuit 
economisch perspectief bezig zijn met het 
koppelen van werkgelegenheid, bedrijvigheid en 
scholen. Ook onder de noemer ‘meer dan 
werkgever’. Er wordt wel op ingezet, maar in de 
combinatie van RO met economische zaken 
proberen we die koppeling te maken.  

VVD Werken en 
ondernemen

53 Versterken van ons 
vestigingsklimaat

Vermeld is de congestie op het 
net; dit wordt in de financiële 
verantwoording niet 
teruggevonden.

Het betreft hier puur de beleidsmatige 
verantwoording. 

VVD Werken en 
ondernemen

52 Dienstverlening Als je er één thema uit zou 
halen, wat is dan de meest 
gestelde vraag? 

Vanaf 2022 is er veel afstemming geweest 
m.b.t. de uitwerking van het Didam-arrest. De 
gemeente had al veel percelen/ 
bedrijventerreinen in de aanbieding en er was al 
veel contact met ondernemers en er waren 
afspraken. Na het arrest moest de insteek 
anders en dat kost veel tijd. De 
energiecongestie levert ook veel vragen op. 

D66 Toekomstbestendig 
en Duurzaam

57, 
58

Duurzaamheid / 
Circulaire economie

Vorig jaar zijn er veel 
activiteiten verricht rondom 
opstarten en voorbereiden 
voor de toekomst. De 
incidentele en structurele 
middelen zijn opgehouden per 
1 januari. De nieuwe plannen 
komen terug in het 

Voor circulaire economie is het een beetje lastig. 
Structureel zijn er middelen, maar dat zit in 
personeel. 
Energietransitie wordt betaald uit structurele 
middelen. Projecten worden betaald uit 
incidentele middelen. Dat zou beschikbaar 
gesteld moeten worden via het MJP, maar vanuit 
het Rijk zijn er veel gelabelde gelden voor 
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Tafel 3 - Samen met inwoners, wonen en leven, werken en ondernemen, toekomstbestendig en duurzaam 

Fractie Thema /
Paragraaf

Blz. Onderwerp Vraag Antwoord

meerjarenplan. Dat zal pas 
volgend jaar op geld worden 
gezet. Zijn er urgente dingen 
die dit jaar al opgestart 
zouden moeten worden? 

duurzaamheid; die kunnen niet ergens anders 
aan worden uitgegeven. 

SP Toekomstbestendig 
en Duurzaam

60 Strategie bodem en 
ondergrond 

Hiervoor was in 2022 geen 
capaciteit. De urgentie loopt 
op. Wat zijn te verwachten 
kosten, als dit steeds hoger 
gaat oplopen? 

Dat is niet bekend. Dit is een van de 
onderwerpen voor beleid waarop men 
achterloopt. Er is te weinig capaciteit om 
hiermee aan de slag te gaan. 

VVD Onderhoud 
kapitaalgoederen

84 Vaarwegen Heeft de gemeente hierin 
moeten investeren? 

Nee, het betreft hier provinciale vaarwegen. 


